
 

 

 

 

Introductie 

Liesbeth muller apothekersassistente in apotheek Stevenshof.  

Ruim 40 jaar geleden mijn diploma gehaald en daarna op verschillende plekken 

gewerkt, o.a. Transvaal apotheek Den Haag, Willemstad Curaçao en daarna in 

Leiden terecht gekomen waar ik nu al bijna 25 jaar in apotheek Stevenshof werk 

 

 

Ik wil u graag in vogelvlucht iets vertellen over het werken in de apotheek in de 

jaren 70 en 80, de tijd dat we vaak nog  in witte schorten liepen. De tijd dat ik 

mijn opleiding volgde tot apothekersassistente, een opleiding waarin we nog veel 

leerden over bereiden en het bereiden ook een heel belangrijk onderdeel van het 

examen vormde. ( foto examen recepten). Een tijd ook dat de apotheek nog naar 

apotheek rook. 

De geur van sterk ruikende stoffen die gebruikt werden in bereidingen. Zo moest 

ik als leerling,  eind jaren zeventig in mijn  opleiding tot apothekersassistente, 

meteen al kreosootpillen maken. Dit was een emulsie van kreosoot  in water met 

pulvis liquiritia radix (droppoeder). De assistenten vroegen me om dat in de kelder 

van de apotheek te doen. Ach ik was nog niet van alles op de hoogte, dus ging ik 

braaf in de kelder aan de slag. Al gauw begreep ik waarom, de dames vonden de 

geur van creosoot niet lekker. Toen ik ‘s avonds thuiskwam vroeg mijn moeder 

me vriendelijk doch dringend of ik eerst wilde gaan douchen, de geur wilden mijn 

familieleden niet bij het eten hebben. Toen ik later op kamers woonde en af en 

toe in het weekeinde thuiskwam  kreeg ik wel eens de opmerking: ik ruik dat je 

thuis bent. Het was  niet dat ik mijn hospita het geld voor de douche niet gunde,  

maar het was de typische apotheekgeur van de apotheek  die in mijn jas zat ( foto 

bereiden ) 

 

Naast de kreosoot pillen ( foto pillenplank) maakten we ook pillen voor een 

patiënt die in Australië woonde. Hij had epilepsie en had baat bij zijn vertrouwde 

pillen. Toen hij ging emigreren had hij de afspraak gemaakt dat iedere drie 

maanden zijn pillen opgestuurd zouden worden. Het was een heel werk waar ik 

toch al gauw een ochtend mee bezig was om eerst alle stoffen fijn te wrijven en te 



 

 

kneden tot een goede pillenmassa. We controleerden door een klein beetje tussen 

de vingers te houden of het goed genoeg was om er een pil van te kunnen snijden 

en daarna te  draaien.  Het mocht niet te zacht maar ook niet te hard worden. Zo 

nodig moest er nog wat glycerine met water toegevoegd worden. Na het snijden 

met de messen lagen alle pillen op het ronde pillenbord en werden ze bedekt met 

lycopodium.  Als alle pillen onder het hoedje zaten was het goed en waren ze 

even groot. Er zaten veel verschillende stoffen in deze pillen, o.a. phenobarb. Het 

was geloof ik niet helemaal geoorloofd om ze te versturen, daarom kreeg de 

bezorger (foto) de opdracht iedere keer een ander postkantoor te nemen om ze te 

versturen. Zo zou het minder opvallen dat er vaak een  pakketje van de apotheek 

naar het buitenland ging.  

 

Ook waren we in die tijd nog bezig met kruiden waar dan een infuus van werd 

getrokken (foto). Zo maakten we infusum Senna of carrageen. Opletten dat je bij 

carrageen extra water deed, anders werd het een te dik slijm en kon je het niet 

coleren. Senna moest koud gecoleerd worden, leerde ik op een ochtend op school. 

Ik schrok, de dag ervoor had ik het in de apotheek gemaakt maar warm gecoleerd. 

Mijn begeleidster wist dit helaas ook niet. Er zouden  stoffen oplossen in de 

warme oplossing die buikkrampen zouden geven. Gelukkig was het voorraad en 

hebben we het infuus weg kunnen spoelen door de gootsteen voordat het gebruikt 

was. Ik vraag me achteraf af of men sowieso geen buikpijn kreeg van deze Senna-

drank.   

 

Het verpakken van de eigen bereidingen was ook aan regels gebonden. Een 

ziekenfondspatiënt kreeg zijn crème of zalf in een potje, een particulier kreeg het 

in een tube. We spaarden wel  potten die leeg gemaakt werden in de apotheek. De 

bezorger zorgde dat ze schoon gemaakt werden en zo hadden we planken vol 

potjes die je kon hergebruiken om bereidingen in te verpakken. Pure recycling.   

 

Tussendoor bereiden we ook oogdruppels. Niet in een aparte ruimte, gewoon aan 

het werkblad. Als de oplossing klaar was ging het door een glasfilter en dan in het 

flesje. Het glasfilter werd omgespoeld en te drogen gehangen voor het volgende 

oogdruppelrecept.  



 

 

Over veiligheid hadden we het niet zo vaak: we aten dan ook rustig een kroketje 

in diezelfde bereidingsruimte, die werden getrakteerd als er iemand op vakantie 

was. Als vakantieganger liet je geld achter voor je collega’s en daar werden 

meestal kroketten van gehaald.  

 

En als ik  het dan over veiligheid heb: honderden capsules tetracycline heb ik 

gemaakt zonder afzuigkap. Als je daarna je neus snoot was je zakdoek geel. En wat 

te denken van de bereiding van de triamcinolon-vervrijving 1:10. Eerst 

triamcinolon oplossen in aceton en dan amylum erbij en droogwrijven. Dit laatste 

kon wel een paar uur in beslag nemen. Regelmatig even snuiven of het 

oplosmiddel nog te ruiken was. Gelukkig kwam het afzuigkastje, een klein kastje 

om te zorgen dat we minder zouden gaan inademen. Helaas, als we diphantoine-

capsules maakten stond diegene die aan de andere kant van het afzuigkapje  stond 

nog te niezen. Het leek dus niet helemaal afdoende, maar er waren wel minder 

assistenten in de apotheek op zo’n moment  aan het niezen.  

 

Het mooiste apparaat in de apotheek vond ik toch de poedervouwmachine. (Foto) 

Wat een vernuftig apparaat was dat. Een ding: wel opletten hoe  je hem aanzette: 

vlakke kant van het wiel boven, anders brak er een  palletje en moest je bij de 

apotheker een nieuwe gaan vragen, en dat werd niet altijd in dank afgenomen. 

Nadat je je poeders klaar had gemaakt, maakten we hem met de stofzuiger die 

erbij hoorde, schoon. 

Opmerkelijk is dat rode hoestpoeders er niet doorheen mochten, dan werd het 

apparaat zo rood en dat zou je ook in de volgende poeders weer zien. Ja, hoe dat 

dan met al die witte poeders zat, daar dachten we eigenlijk niet over na. Die rode 

poeders moesten dus met de hand gevouwen worden, op het oog verdelen en 

vouwen maar.  

 

In mijn eerste baan  werd me geleerd dat alles op orde moest zijn voor de dienst . 

Zo zorgden  we dat naast de flesjes Eau de cologne 4711 ook de voorraad 

aangevuld werd met onze eigen gemaakte eau de cologne  (foto) Belangrijk voor 

oude dametjes die in het weekeinde stervende waren. De eerste palliatieve zorg 

vanuit de apotheek.  

 



 

 

De voorraadbereiding was iets wat vaak en veel gedaan werd : 5 liter mixtura 

resolvens, 5 liter Gargarisma quix en Gargarisma kan, lotio kummerfeldi voor 

puistjes op de huid, zelfs generiek Selsun maakten we  en toen de populaire 

hoestdrank Cavo niet meer gemaakt werd door de fabrikant , maakten we dat ook 

zelf. Daarnaast alle basis crèmes zoals cetomacrogol en lanette .  

 

Mijn favoriete bezigheid: een hele dag bezig met alle voorraden. Dit alles volgens 

voorschriften van het FNA.  Diverse erlenmeyers en mortieren stonden erop te 

warmen of juist weer af te koelen, vloeistoffen te filtreren of strooipoeders te 

zeven. We plakten briefjes op de erlenmeyers en mortieren om alles uit elkaar te 

houden. Dat dit een bron van fouten was mag duidelijk zijn.  We rekenden elkaar 

na wat er afgewogen moest worden en dan kon je aan de slag. Van controles 

hierna , of het goede stofje was afgewogen en de juiste hoeveelheid kunnen we 

ons niets meer herinneren. Als ik zo bezig was voelde het alsof ik in mijn eigen 

winkeltje stond. 

 

Vrijdagmiddag was er op de poli dermatologie spreekuur. Dat betekende dat het 

hard werken was aan het “natte kantje” waar alle crèmes en zalven gemaakt 

moesten worden. En , zo werd ons verteld, er is goed nagedacht over wat er in de 

crème of zalf moet, dus zorg dat het iets wordt. We kennen denk ik allemaal nog 

wel de handschriften die we moesten ontcijferen, dat betekende ook regelmatig 

even bellen : wat heeft u daar opgeschreven, ik kan er echt niets van maken! 

En toen kwam er in de jaren 80 een tweede apotheker die het protocol wilde 

invoeren. We hebben daar hartelijk om gelachen. Toen we moesten aangeven of 

iets was opgelost vertelden we haar dat het  logisch is dat het opgelost moest zijn 

voordat je verder zou kunnen. We hadden nog niet helemaal begrepen wat het 

nut was.   

Helaas is mijn vaardigheid om nog veel van die oude bereidingen te maken wel 

weg denk ik, maar de herinneringen eraan zijn nog heel levend. Ik hoop dat ik u 

in dit kwartiertje heb mee kunnen nemen naar een stukje romantiek uit het vak 

van de apothekersassistente in de vorige eeuw.  

 


